

ÚSPĚŠNÁ premiéra. (Nastudování hry J. Hubače *Dům na nebesích* vejprnickým ochotnickým souborem.) *Poděpsáno Luk-.* Rozvoj 24. 1. 1985.
VÁŽENÍ přátelé amatérského divadla ve Vejprnicích. *Bilance práce divadelního souboru Havlíček za osmdesát let.* Rkp. 1988. 14 s. kART.
VODĚRA, Miroslav: *Hrají i o nás.* (Soubor Havlíček Osvětové besedy Vejprnice.) *Pravda* 24. 10. 1986.
 DNM: C 13.228, Pl DS Havlíček, s. a., Filosof na verpánku.
 kART: Dok. KPS-D Plzeň.
 SÚA: Podání českých DS 1856-1948. Soupis v databázi MČAD.

VEJPRTY, o. Chomutov

1945 zal. *SDO*, později *DS Tosta*. První představení 1945 Naši furianti, k výročí vzniku republiky. 1950-1961 paralelně *DS Jáchymovských dolů*. Po zániku někteří členové do *DS Tosta*, nový název *Jirásek*. Současně *DDS při ZŠ*, později přešel pod *DS Jirásek*. Svépomocí v sokolovně vybudováno jeviště a pořízeno vybavení. *DS* se zúčastňoval okr. přehlídek a i v místě vznikla přehlídka Vejprtský divadelní podzim, později jaro. Soubor činný 40 let. Zanikl 1986.

1959 WP: Cvrčci OSŠ

INFORMACE pro MČAD: Místopis okresu zprac. Renata Palivcová. Rkp. 1998. kART.
Zpravodaje ZK a MNV Vejprty, uloženo v KD.
 SÚA: Podání českých DS 1856-1948. Soupis v databázi MČAD.

VEJVANOV, o. Rokycany

1885 zal. *DS J. K. Tyl*. Kulminace aktivity ve 20. a 30. letech 20. stol. 1922 jako *SDO* členem ÚMDOČ. 1945 zánik. 1960 ve škole zal. *DDS*. Zánik 1965.

CIRONIS, Petros: Národní divadlo a Rokycansko. Rokycany, ONV a Soka 1984, s. 84-85.
 SÚA: Podání českých DS 1856-1948. Soupis v databázi MČAD.

VĚKOŠE, m. č. města HRADEC KRÁLOVÉ, o. Hradec Králové

1940 *DO SDH*. Poč. 40. let. 20. stol. též *SDO*.

ROČENKA České zemské hasičské jednoty 1941, s. 98.
 SÚA: Podání českých DS 1856-1948. Soupis v databázi MČAD.

VELEČÍN, viz též OSTROVEC, o. Plzeň-sever

1956 zal. *DS OB*, zal. uč. Pipka. Zah. Poslední muž (Svoboda).

INFORMACE pro MČAD zaslal OkÚ kult. 1998; Místopis okresu zprac. Alena Svobodová. Rkp. 1998-2000. 20 s. PC ART.
 Kronika obce.

VELEHRAD, o. Uherské Hradiště

Řádový hudebník P. Alan z cisterciáckého kláštera, vlastním jménem Ignác Plumlovský (+1759), zde komponoval Operu o Landeborkovi (provedena v Hradisku u Olomouce 1748 při návštěvě císařovny) a Pargamotěku.
 20. léta 20. stol. ODi. *SDO* 1923 členem ÚMDOČ.

CČAD, s. 29; DČD I, s. 336, 338.
KYAS, K.: Autor hanácké opery. Řád 1942, č. 9, s. 479-481.
KYAS, K.: Druhá hanácká opera. Řád 1943, č. 7, s. 373-375.
TROJAN, J.: České zpěvohry 18. století. Brno, JAMU 1981. KK C 590.

 Ve 20. letech 20. stol. *LD Sokola*. Po 2. svět. v. obnoven, 1946 Kašpárkův první krok do života (Čech).

SEZNAM LD Sokola, 1929-1930. Rkp. 9 s. SÚA: Sokol, ka 183. Kopie kART.
Zprávy Loutkářského soustředění 1946, č. 12, s. 2.

VELECHVÍN, m. č. města LIŠOV, o. České Budějovice OS, s. a.

Soka České Budějovice: neuspořádané písemnosti.

VELEMYŠLEVES, o. Louny

2. pol. 20. stol. *DDS* či estrádní skupina.

VENCLÍK, Jaroslav: 150 let kamenného divadla v Žatci. Žatecko 1998. 38 s. kART.

VELEŇ, viz též MÍROVICE, o. Praha-východ

 1955 Fr. Drexler vybudoval ve škole velké *LD*, hl. pohádky pro děti. 1962 zrušeno z prostorových důvodů.

VELENICE, o. Česká Lípa

1946-1954 *DS Jirásek*, 1954-1962 pod názvem *DS MOB*. 1947-1949 *DS SDH*. 1949, 1962 *DDS* školy. 1964 *ČSM*.

INFORMACE pro MČAD: Místopis okresu zprac. Zdenka Zahrádková. Rkp. 1998. kART.
 Soka Česká Lípa: MNV ka 3, 5; ONV ka 19, 258, 604.
 SÚA: Podání českých DS 1856-1948. Soupis v databázi MČAD.

 1953, 1962 zmínky o *LS*.

VELENICE, o. Nymburk

1907 zal. *Hospodářsko-čtenářská beseda*. 20. léta 20. stol. *Divadlo Čechie II, DO*, 1923 členem ÚMDOČ. 1925-1926 *SDO*. 1933 *DS Sokola*, Z českých mlýnů, Člověk spravedlivý, Věno, Kráska ze Šumavy. *DS SDH*, Prokop Skála, Dořino štěstí, Ferda šéfem, činný i 1940. 1933 ŠS Čarovný mlýn. 50. a 60. léta Kráska a zvíře, Princezna se zlatou hvězdou na čele (dětí i dospělí), r. F. Čermák.

INFORMACE pro MČAD zprac. Jar. Jirovcová. Rkp. 2001. 1 s. kART.
ROČENKA České zemské hasičské jednoty 1941, s. 91.
TVRZŇÍK, Jiří: Jahody a trnky. Večery s herečkou M. Rosůlkovou. Praha, Univers 1994, s. 46.
 Kronika obce.

VELENOV, o. Blansko

1924-1938 *DS SDH, studenti, ŠS, rodičovské sdružení, Katolická omladina*. Celkem 34 div. her U Henků. Skoro zásadně běžný zábavní repertoár.

HEJL, Emil - PROCHÁZKA, Zdeněk: Divadlo našeho domova. Blansko, OKS 1986, s. 102.
ZBOŘILOVÁ, Libuše: Seznam divadelních souborů Jihomoravského kraje. Rkp. 1997. 3 s. kART.

 1937 Krakonošova medicína.

VELENOVY, m. č. obce NALŽOVSKÉ HORY, o. Klatovy

SDH zakoupil jeviště od *SDO* Vlastimil z Rabi.

VELESLAVÍN viz PRAHA-VELESLAVÍN

VELEŠÍN, o. Český Krumlov

ODi 1868. 1874 zal. *Pěvecký spolek Vlastimil* (podle místního rodáka J. V. Kamarýta, 1797-1833, kněz, překladatel, sběratel národních písní). ODi též na jevišti *NJP*. 1909 zal. *Sokol*, činohra i *LD*. 1918 část členů Vlastimila zal. *KrDO*. 3 odbory - div., hudební a přednáškový. 1919 zal. spolek *Šumavan*, *KrDO* jeho součástí. 1921 vlastní jeviště. 1920 zal. *Orel* a *DTJ*, též ODi. 1923 *Sokol* upravil humna Na pivovare na sál, 1924 i jeviště. 1931 zal. *Vlastenec, dramatický a zábavní spolek*. 1938 *Šumavan* 123 členů, knihovna 260 div. her. Za 2. svět. v. činnost omezena, ale neustala. 1940 *DO SDH*. 1941 rekonstrukce jeviště